

This is to recommend the questions for getting ready for a professional interview within the ONMA and Ukrainian maritime education curriculum applicable for electrical cadets:

I. SOURCES OF ELECTRIC ENERGY

1. Acid batteries: purpose, electrical characteristics; charge; lifetime; safety precautions during operation.
2. Alkaline batteries: purpose, electrical characteristics; charge; lifetime; safety precautions during operation.
3. DC generators basic concepts device, operating principle.
4. AC Alternators basic concepts device, operating principle.
5. Synchronous generators of alternating 3-phase current with self-excitation, brush; brushless; construction; operating principle.
6. Protection of synchronous generators.
7. Parallel operation of synchronous generators of alternating 3-phase current: conditions for introducing into parallel; load sharing between generators operating in parallel.

II. ELECTRICAL ENGINEERING

1. Series connection of power sources.
2. Parallel connection of power sources.
3. Series connection of active resistances.
4. Parallel connection of active resistances.
5. Series connection of active resistance and inductance.
6. Series connection of active resistance and capacitance.
7. Resonance of currents.
8. Ohm's law for an electric circuit and for a section of an electric circuit.
9. Rules of Kirchhoff, their application in electrical engineering.

III. SEMICONDUCTOR DEVICES - purpose; operating principle

1. Thermistors.
2. Photoresistors.
3. Rectifier diodes - switching circuits.
4. Zener diodes - switching circuits.
5. Thyristors: diode thyristor; triode thyristor.
6. Photodiodes.
7. LEDs.
8. Transistors and their switching circuits.
9. Phototransistor.

IV. LOGIC ELEMENTS IN DISCRETE ACTION LOOPS

1. Logical elements in discrete action circuits - the principle of operation.
2. Logical elements in discrete action circuits - schematic designation: inversion elements (NOT); element "And"; element "AND-NOT"; element "OR"; element "OR-NOT"

V. DC ELECTRIC MOTORS

1. DC el. motors device; operating principle; safety precautions during operation.
2. Regulation of the number of revolutions of DC el. motors and their protection.

VI. AC THREE-PHASE CURRENT ELECTRIC MOTORS.

1. Three-phase AC motors are with squirrel-cage motor: device; operating principle.
2. The motors of alternating three-phase current with a phase rotor: device; operating principle.
3. Asynchronous electric motors offer connection to a three-phase ship network – “triangle” “star”, and “combined”. What is the difference in the connection diagram, operating principle and advantages?
4. Methods for increasing insulation resistance of electrical motors and alternators.

VII. TRANSFORMERS

1. Classification.
2. Voltage transformers: device; operating principle; appointment.
3. Conditions for parallel operation of transformers.

VIII. ELECTRIC POWER PLANTS onboard ships

1. Generator system purpose and conception of electrical power generation diesel-driven or shaft generator.
2. Main Switchboard System – basic panels, the purpose and conception.
3. Emergency Switchboard System – purpose and conception
4. Distribution system purpose; design and conception.
5. Purpose of insulation resistance control of machines, transformers, appliances, cables and other electr. installations, instruments and devices (Megger test, Meg-ohms of resistance ($M\Omega$))

IX. AUTOMATION

1. Alarm Preventing systems (APS). Appointment.
2. Oil mist detector: purpose; operating principle.
3. Optocoupler: principle of operation, use.
4. Fire alarm: purpose; types of sensors; methods and frequency of checking sensors.
5. Elements of automation and remote control – purpose, device, principle of operation: rotation speed sensors; Pressure Sensors; level sensors; temperature sensors; displacement sensors; radiation sensors; acoustic sensors; ship telegraph.

X. SHIP BOILER INSTALLATION

1. Main board of electrical automation control system of AUX. boiler.
2. Basic protection of steam pressure, water level in steam drum, burner firing

XI. SAFETY IN THE PROCESS OF OPERATION OF ELECTRICAL EQUIPMENT

1. General requirements for the safe operation of electrical equipment: electrical machines; switchboards (control panels); electrical apparatus; cables; wires; electric lighting.
2. Personal safety measure for electrical operations on ships is the use of electrical safety equipment.

I. ИСТОЧНИКИ ЭЛЕКТРИЧЕСКОЙ ЭНЕРГИИ

1. Кислотные аккумуляторы: назначение, электрические характеристики; заряд; срок эксплуатации; техника безопасности в процессе эксплуатации.
2. Щелочные аккумуляторы: назначение, электрические характеристики; заряд; срок эксплуатации; техника безопасности в процессе эксплуатации.
3. Основные понятия генераторов постоянного тока, устройство, принцип работы.
4. Основные понятия генератора переменного тока, устройство, принцип работы.
5. Синхронные генераторы переменного 3-фазного тока с самовозбуждением, щеточные/ бесщёточные: устройство; принцип действия.
6. Защиты синхронных генераторов.
7. Параллельная работа синхронных генераторов переменного трехфазного тока: условия включения в параллель; Распределение нагрузки между генераторами, работающими параллельно.

II. ЭЛЕКТРОТЕХНИКА

1. Последовательное соединение источников электроэнергии.
2. Параллельное соединение источников электроэнергии.
3. Последовательное соединение активных сопротивлений.
4. Параллельное соединение активных сопротивлений.
5. Последовательное соединение активного сопротивления и индуктивности.
6. Последовательное соединение активного сопротивления и ёмкости
7. Резонанс токов
8. Закон Ома для электрической цепи и для участка электрической цепи.
9. Правила Кирхгофа, их применение в электротехнике

III. ПОЛУПРОВОДНИКОВЫЕ ПРИБОРЫ - назначение; принцип действия

1. Терморезисторы.
2. Фоторезисторы.
3. Выпрямительные диоды - схемы включения.
4. Стабилитроны - схемы включения.
5. Тиристоры: диодный тиристор; триодный тиристор.
6. Фотодиоды.
7. Светодиоды.
8. Транзисторы и их схемы включения.
9. Фототранзистор.

IV. ЛОГИЧЕСКИЕ ЭЛЕМЕНТЫ В КОНТУРАХ ДИСКРЕТНОГО ДЕЙСТВИЯ

1. Логические элементы в контурах дискретного действия - принцип действия.
2. Логические элементы в контурах дискретного действия – схематическое обозначение: элементы инверсии (НЕ); элемент «И»; элемент «И-НЕ»; элемент «ИЛИ»; элемент «ИЛИ-НЕ».

V. ЭЛЕКТРОДВИГАТЕЛИ ПОСТОЯННОГО ТОКА

1. Электродвигатели постоянного тока: принцип действия; меры безопасности во время работы.
2. Регулировка числа оборотов электродвигателей постоянного тока и их защита.

VI. ЭЛЕКТРОДВИГАТЕЛИ ПЕРЕМЕННОГО ТРЕХФАЗНОГО ТОКА

1. Двигатели трехфазного переменного тока с короткозамкнутым ротором: устройство; принцип работы.
2. Двигатели переменного трехфазного тока с фазным ротором: устройство; принцип работы.
3. Асинхронные электродвигатели допускают подключение к трехфазной судовой сети – «треугольник», «звезда», и «комбинированная». В чем разница в схеме подключения, принципе работы и преимуществах?
4. Методы повышения сопротивления изоляции электродвигателей и генераторов переменного тока.

VII. ТРАНСФОРМАТОРЫ

1. Классификация.
2. Трансформаторы напряжения: устройство; принцип действия; назначение; эксплуатация.
3. Условия параллельной работы трансформаторов

VIII. СУДОВЫЕ ЭЛЕКТРОСТАНЦИИ

1. Назначение генераторной системы и концепция выработки электроэнергии дизельным или валогенератором.
2. Главный распределительный щит – основные панели, назначение и конструкция.
3. Аварийный распределительный щит – назначение и конструкция.
4. Судовые распределительные щиты: назначение и конструкция.
5. Контроль сопротивления изоляции двигателей, трансформаторов, приборов, кабелей и другого электрооборудования, приборов и устройств (Megger test, Meg-ohms of resistance (MΩ))

IX. АВТОМАТИЗАЦИЯ

1. Системы аварийно-предупредительной сигнализации (АПС). Назначение
2. Детектор масляного тумана: назначение; принцип действия.
3. Оптрон: принцип действия, использование.
4. Пожарная сигнализация: назначение; типы датчиков; способы и периодичность проверки датчиков.
5. Элементы автоматики и дистанционного управления - назначение, устройство, принцип действия: датчики скорости вращения; датчики давления; датчики уровня; датчики температуры; датчики перемещения; радиационные датчики; акустические датчики; судовой телеграф.

X. СУДОВАЯ КОТЕЛЬНАЯ УСТАНОВКА

1. Основная панель системы управления электроавтоматикой Вспомогательного котла.
2. Базовая защита по давлению пара, уровню воды в паровом котле, включению горелки.

ХІ. ТЕХНИКА БЕЗОПАСНОСТИ В ПРОЦЕССЕ ЭКСПЛУАТАЦИИ ЭЛЕКТРООБОРУДОВАНИЯ

1. Общие требования по безопасной эксплуатации электрооборудования: электрические машины; распределительные щиты (панели управления); электроаппаратура; кабели; провода; электрическое освещение.
2. Мерой личной безопасности при электромонтажных работах на судах является использование средств электробезопасности.